
‘Wat er in dat Maastrichts 
Manifest staat, is nog steeds 
ongelofelijk actueel en dat 
blijft het ook. Er was toen 
in de ledenraad discussie 
over de vraag waar het 
notariaat eigenlijk voor 
stond. Het loslaten van  
de vaste tarieven was nog 
een groot probleem, mede 
omdat het gros van de 
notarissen nooit met vrije 
tarieven gewerkt had.  
De angst leefde dat niet 
alleen de tarieven werden 
weggedaan, maar het 
gehele notariaat. Dit 
manifest is door de 
ledenraad overgenomen 
als uitgangspunt. Natuur
lijk was het voor een groot 
deel een open deur, maar 
blijkbaar was het nodig dit 
bondig op papier te zetten. 
Het manifest was geen 
aanzet voor de oprichting 
van een belangenver
eniging. In die tijd was 
iedereen nog opgegroeid 
met de gedachte dat de 
KNB die broederschap  
was, die opkwam voor de 
belangen van de indivi
duele notaris.’

Marktwerking

‘Het wegglijden van het 
economisch fundament 
maakt de borging van de 
kwaliteit van het notariaat 
lastig. De marktwerking  
is enorm doorgeschoten. 
Natuurlijk hebben we  
daar ook zelf schuld aan 
met die idiote tarieven.  
En natuurlijk biedt markt
werking kansen, maar het 
moet niet zo zijn dat je 
door marktwerking niet 
meer in zorgvuldigheid je 
producten kunt maken! 
Terug naar vaste tarieven? 
Nee, maar ik vind dat je 
niet onder je eigen 
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kostprijs mag werken. Dat 
stond ook in het manifest.’

essentiële rol

‘Uiteraard moeten wij  
zelf ons werk goed doen, 
maar onze omgeving, de 
politiek, bepaalt hoe het 
met het notariaat zal gaan. 
De wetgever mag wel wat 
meer oog voor ons hebben. 
Aad Kosto, de vroegere 
staatssecretaris van Justitie, 
zei eens tegen mij: “Alle 
mensen die in het notariaat 
werken, zijn nog niet goed 
voor een tiende Kamer
zetel.” Met andere woorden: 
waar heb je het over? Toch 
kun je het notariaat niet 
over het hoofd zien. Onze 
wetgever kent eigenlijk 
twee juristen: de rechter  
en de notaris. Beiden zijn 
van belang in het kader 
van rechtszekerheid.  
De rechter wordt niet 
“bedreigd”, maar waarom 
de notaris wel?  
De beroepsgroep is  
dan wel klein, maar het 
notariaat is essentieel voor 
het bieden van rechts
zekerheid. De politiek mag 
wel wat meer oog hebben 
voor die essentiële rol. 
Daarom moet zorgvuldiger 
met het notariaat worden 
omgegaan.’ 

Mooi vak

‘Overigens praat u niet  
met een ongelukkige 
notaris hoor. Ik vind het 
nog steeds een mooi vak 
en ervaar veel plezier aan 
de omgang met cliënten.  
Ik heb een zoon die 
notarieel en fiscaal recht 
studeert. Die wil graag het 
vak in. Ik raad het hem niet 
af, nee hoor. Hij is zo vol 
vuur, maar gemakkelijk 
wordt het voor hem niet.’
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